

bm **v** **rf**



**Anmeldung für Funkbewilligungen**  
**Application for Radio License**



**Fernmeldebüro für Steiermark und Kärnten**  
**Funküberwachung Graz**

Marburgerkai 43-45  
A-8010 Graz

**Tel.:** +43-(0)316-8079-100  
**Fax:** +43-(0) 316-8079-199

**Mail:** [fb.graz@bmvit.gv.at](mailto:fb.graz@bmvit.gv.at)



**Info auf der Homepage:** [www.bmvit.gv.at](http://www.bmvit.gv.at) im Bereich  
Telekommunikation – Funk



Ladies and Gentlemen,

The interference-free operation of radio systems and telecommunication equipment in Austria is our concern and our mandate according to Telecommunications Act 2003 (TKG 2003).

To be able to ensure interference-free operation of radio systems, all used frequencies are to be coordinated and the operation of such radio systems is to be approved by the Telecommunications authority. Especially in case of major events taking place in metropolitan areas we are strictly required to use our right of surveillance and, if necessary, to use also our right to intervene in the interest of all spectrum users if radio systems are operated unauthorizedly.

Basically, the operation of radio systems in Austria is subject to permit. Generally approved radio systems of Class 2 such as CB radio (FSB-LN001), SRD radio (FSB-LD074), radio microphones (FSB-LD048) and also radio systems of Class 1 are not subject to an individual approval.

Please be aware that the operation of radio systems without frequency coordination and valid operating licence may cause harmful interference to other systems and, therefore, operating them is not allowed. We have the legal obligation to take illegally operated radio systems out of service and, in further consequence, to confiscate them. Afterwards, administrative **penalty proceedings shall be initiated for which a fine of up to € 4,000.- may be imposed** including the forfeiture of the radio system to the public authority (§109 TKG).

The relevant sections of Telecommunications Act 2003 are:

§ 74	Installation and operation of radio systems
§ 81 and 82	Authorisation procedure, Fees
§ 86	Scope of rights of surveillance of telecommunication authority bodies
§ 87	Rights of search of telecommunication authority bodies
§ 88	Supervision measures
§ 109	Administrative penal regulations
§§ 112 and 113	Telecommunication authorities and competences
§ 114	Participation of bodies of law enforcement agencies

We urge all users of radio equipment to contact the Telecommunication Authority about the use of these systems.

The instructions of the regulatory bodies of the telecommunication authority's radio monitoring service Graz must be **followed under all circumstances**.

HR Ing. Dr. Rudolf Perl  
(Head of Telecommunication Authority)



Sehr geehrte Damen und Herren !

Der störungsfreie Betrieb von Funkanlagen und Telekommunikationsanlagen innerhalb Österreichs ist unser Anliegen und unser gesetzlicher Auftrag nach dem Telekommunikationsgesetz 2003 (TKG 2003).

Um einen störungsfreien Betrieb von Funkanlagen gewährleisten zu können, müssen alle benutzten Frequenzen durch die Fernmeldebehörde koordiniert - sowie der Betrieb solcher Funkanlagen bewilligt werden. Besonders bei Großveranstaltungen in Ballungsräumen müssen wir unserem Aufsichtsrecht, und gegebenenfalls unserem Eingriffsrecht bei unbefugt betriebenen Funkanlagen im Interesse aller Frequenznutzer konsequent nachkommen.

Der Betrieb von Funkanlagen in Österreich ist grundsätzlich bewilligungspflichtig. Von einer individuellen Bewilligung ausgenommen sind dabei nur generell bewilligte Funkanlagen der Klasse „Class 2“ wie z.B. CB-Funkanlagen (FSB-LN001), SRD-Funkanlagen (FSB-LD074), Funkmikrofone (FSB-LD048) sowie auch Funkanlagen der Klasse „Class 1“.

Bedenken Sie bitte, dass der Betrieb von Funkanlagen ohne Frequenzkoordinierung und aufrechte Betriebsbewilligung schädliche Störungen an anderen Funkstellen bewirken kann und daher unzulässig ist. Wir sind gesetzlich beauftragt, unbefugt betriebene Funkanlagen außer Betrieb zu nehmen und in Folge zu beschlagnahmen. Darauf hin erfolgt ein Verwaltungsstrafverfahren mit **Geldstrafen bis zu € 4 000,00** samt Verfallsausspruch dieser Funkanlagen (§ 109 TKG 2003).

Nachfolgend die maßgeblichen Bestimmungen nach dem Telekommunikationsgesetz 2003:

§ 74	Errichtung und Betrieb von Funkanlagen
§§ 81 und 82	Bewilligungsverfahren, Gebühren
§ 86	Umfang der Aufsichtsrechte fernmeldebehördlicher Organe
§ 87	Durchsuchungsrechte fernmeldebehördlicher Organe
§ 88	Aufsichtsmaßnahmen
§ 109	Verwaltungsstrafbestimmungen
§§ 112 und 113	Fernmeldebehörden und Zuständigkeiten
§ 114	Mitwirkung der Organe des öffentlichen Sicherheitsdienstes

Wir ersuchen dringend alle Benutzer von Funkanlagen, sich bezüglich der Verwendbarkeit dieser Anlagen mit der Fernmeldebehörde in Verbindung zu setzen.

Den Anweisungen der fernmeldebehördlichen Organe der Funküberwachung Graz ist **unbedingt** Folge zu leisten.

HR Ing. Dr. Rudolf Perl  
(Leitung Fernmeldebehörde)